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غلامرضا ظریفیان فعال سیاسی اصلاح  طلب در پاسخ 
به این سوال که از دو سال پیش که روند یکدست سازی 
شــکل گرفته تا امروز برخلاف اهداف از پیش تعیین 
شده شاهد اختلافات زیادی بین اصولگرایان در قوای 
مختلف بودیم تحلیل شما درباره این موضوع چیست، 
گفت: ببینید آنچه که در  حال  حاضر رخ داد، سابقه دارد. 
یعنی در گذشــته در دو، سه دهه قبل هم چنین تلاشی 
صورت گرفت اما به دلایل عدیده ای موفق نشــد. اما 
در دوره آقــای احمدی نژاد تلاش شــد که در عرصه 
سیاســت ورزی و به ویژه مدیریت از سوی حاکمیت، 
یکدستی صورت بگیرد که حاصل آن را دیدیم که این 
یکدستی نه تنها جامعه ما را به توسعه نرساند و شتاب 
آن را بیشــتر نکرد، بلکه آن را مهار و شــکاف های آن 
را به شــدت تقویت کرد و در نهایت، در طلایی ترین 
دوره اقتصادی کشور، به دلیل توهمی که در رابطه با آثار 
یکدست ســازی بود، آن دوره طلایی به جای فرصت 
تبدیل به تهدید شد و چه فسادهای اقتصادی، اجتماعی 
و سیاســی رخ داد. در واقع حاصل آن یکدست سازی 
به جای آنکه منجر به همبســتگی اجتماعی شود، به 
همبســتگی اجتماعی به شدت آسیب زد و ما با نوعی 

کاهش محسوس سرمایه اجتماعی مواجه شدیم.
وی افزود: متأســفانه این نگاه علیرغم آن تجربه تلخ و 
تجربــه ای که به جای اینکــه ملت و جامعه، اقتصاد و 
سیاست را به جلو پرتاب کند، ما را به عقب راند، دوباره 
در دوره جدید تکرار شد و حتی بحث یکدست سازی 
به سمت مرحله غلیظ تر شدن و با ادبیات ترمونولوژی 
»خالص ســازی« رفته اســت. گویی توهم اینکه ما با 
یکدست سازی می توانیم هم به برنامه ها انسجام ببخشیم 
و هم به اقدامات سرعت ببخشیم، صورت گرفت. البته 
در درون آن هم یک انگاره  بســیار خطرناک بود و آن 
بحث »قوم برگزیده« بود که فقط اقلیت برگزیده است 
کــه این صلاحیت را دارد تا یک جامعه به این بزرگی 
را بــا این تکثر و تنوع، تعدد نژادها و قومیت ها،  با این 
شکاف های عمیق نسلی، با این جامعه که به شدت در 
معرض پیام های گسترده و متنوع دنیای مجازی است و 
مرجعیت هایش به شدت تغییر کرده، فواصل نسلی اش 
از ۳۰ سال و ۲۵ ساله سنتی گذشته به فواصل نسلی ۶-۵ 
ســاله کاهش پیدا کرده، نمایندگی کند. بعد این تصور 
به وجود آمد که این جامعه خالص ســازِ اقلیت که در 
کارنامه اش نه تجربه غنی مدیریتی دارد و نه پشتوانه های 
عمیق نظری است،  می تواند در پیشران جامعه قرار بگیرد 

و  آن را هدایت کند.
این فعال سیاســی اصلاح طلب تصریح کرد: حاصل 
بحث های مربوط به زمان انتخابات ریاست جمهوری 
اخیر این بود که کشور از همان ابتدای انقلاب با ضعیف 
ترین بدنه دیوان سالاری و نظام حکمرانی رو به رو شده 
بود. بخشی از افرادی که در مکتب آن زمان قرار گرفتند 
نه تجربه مدیریتــی دارند، نه از ظرفیت نظری خوبی 
برخوردارند، نه تجربه جهانی دارند. به ویژه در شرایطی 
سکان مدیریت کشور را بر عهده گرفتند که ما با انباشت 
گسترده ای از مسئله ها و ابرمسئله ها در کشور رو به رو 
بودیم؛ یعنی شاید دلیل آنچه که امروز ما با مشکلات و 
مسأله های اساسی روبه رو هستیم، معطوف به کسانی 
که امروز مدیریت کشور را برعهده گرفتند نباشد، این 
انباشتی است از مسأله های سالیان مختلف در حوزه های 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی و به خصوص اقتصاد که 
جامعه عمیق تر آن را احساس می کند، علیرغم توهماتی 
که از آقای رئیسی در زمان انتخابات دیدیم و پیام هایی 

که به جامعه می فرستاد و فکر می کردند که به سرعت 
مسأله ها را شناسایی می کنند، دیدیم که این اتفاق نیفتاد.

وی افزود: به ویژه درعرصه اقتصادی شاهد این هستیم 
که جامعه با چه مشــکلات بنیادینی روبه رو می شود و 
این نظام حکمرانی در عمل نشان داده که نمی تواند از 
این مسأله ها گره گشایی کند. برای فهم مهم ترین عامل 
آن باید به پرسش اولیه شما برگردیم این جامعه متکثر 
و متنوع اســت؛ جامعه ای که در درون آن با نیروهای 
توانمندی در عرصه های دانشگاهی، آموزش و پرورش، 
هنری و فرهنگی، اقتصادی و سیاســی روبه رو هستیم 
و بــه دلیل آنکه این افراد در جامعه امکان تأثیرگذاری، 
تصمیم گیری و تصمیم ســازی را نمی بینند، شاهدیم 
که چگونــه مهاجرت می کنند و همین نیروها جذب 
سیستم های دیگر می شوند و روز به روز مهاجرت به 
شــدت در عرصه پزشکی، اساتید دانشگاه و حتی در 
عرصه تکنســین ها و سطوح کاربردی تر افزایش پیدا 
می کند. بنابراین در این جامعه به این تنوع، تکثر و این 
پیشینه فرهنگی قطعا هیچ جریانی حتی اصلاح طلبان، 
ایــن صلاحیت را ندارند که فقط به اتکای خودشــان 
جامعه را مدیریت کنند چه برسد به اینکه یک جریان 
در اقلیــت با توانایی های محدود و توهمات بســیار 
بخواهــد این جامعه را رهبری و راهبری کند. حاصل 
آن هم همین اتفاقی است که در کشور ما رخ داده است، 
ســرمایه اجتماعی نظام حکمرانی ما به شدت آسیب 
دیده و متأســفانه احتمالا این کاهش ســرمایه خود را 
در رخدادهــای مهمی که در پیش داریم، به خصوص 

انتخابات نشان خواهد داد.
ظریفیان در پاســخ به این سوال برخی در بدنه جامعه 
این تصور را دارند که اختلافات بین دولت، مجلس و 
قوه قضائیه نوعی دعوای تصنعی برای جلب توجه و 
مشارکت مردم است و برخی معتقدند این ها نشانه های 
اختلافات عمیق تری است، گفت: اساسا بنیان این نگاه 
که ما می توانیم با یک انسجام متکی بر اقلیت، جامعه را 
مدیریت کنیم، زیرســوال است. در هیچ جای دنیا این 
اتفاق نیفتاده، هرجا یک اقلیتی خواسته این اتفاق را انجام 
دهــد، در نهایت جامعه را دچار بحران های بنیادین و 
فروپاشی کرده است. ممکن است در یک بخش هایی 
تظاهر به دوگانگی هم باشد، اما طبیعی است که عرصه 
سیاست ورزی، عرصه تکثر و اختلاف دیدگاه است. تا 
دیروز جریانی که حاکم می شــد می توانست با اتکای 
رقیب یا رقبایش وحدت شکلی داشته باشد، امروز که 
فقط خودش در میدان اســت و رقیبی را برای خودش 
قرار نــداده، طبیعتا در درون این مجموعه رقابت های 

جدی در حال شکل گیری است. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این سوال که 
با توجه به آنکه ما تجربه اختلافات بعد از یکدستی را 
در دوره احمدی نژاد شاهد بودیم و از این اختلافات هم 
کشور متضرر شده است، فکر می کنید تا کجا می توان 
به این رویه ادامه داد، گفت: به دو شکل می توان به این 
ســوال شما پاسخ داد. یک شکل بحث اعتقادی است 
که قرآن از آن به کلیدواژه فشــل بودن استفاده می کند. 
می گوید وقتی تنــازع صورت می گیرد، این تنازعات 
آن جامعه تنازع کننده را دچار فشل می کند. فشل یعنی 
مثل ماشــینی که چهارچرخش پنچر شــود؛ این نگاه 

اعتقادی اش است.
وی افزود:  نگاه تجربی این است که با توجه به سرعتی که 
جهان برای توسعه پیدا کرده، به دلیل فناوری های نوین، 
جهــان و منطقه منتظر نمی مانند که ما در این تنازعات 

گرفتار شویم. آنها به سرعت دارند فهم از اکنون و آینده 
می کنند و به سرعت خودشان را با برنامه های جدی، به 
آینده پرتاب می کنند. از یکسو این تنازعات آینده را از 
جامعه ما می گیرد و اکنون جامعه را هم با نوعی امنیت 
نسبی روبه رو نمی کند و در نهایت، حاصل این تنازعات، 
نگاه قوم برگزیده و توهمات این است که جامعه روز 
به روز فاصله و شکاف هایش بیشتر می شود و وقتی در 
یک جامعه ای شکاف جدی در عرصه های مختلف بین 
دولت و ملت شکل می گیرد همانطور که ما در برخی از 
اتفاقات سال های اخیر دیدیم که چه شکاف هایی رخ 
داده، در نهایت در این شکاف ها دولت و ملت بازنده و 
ضررکننده آن جامعه است؛ چون احساس می کند که 
امید به آینده و رفاه آن کم می شود، دچار اضطراب های 
جدی می شود و از درون این اضطراب ها و ناامیدی ها 
از یکسو مهاجرت جدی می شود و از سوی دیگر جامعه 
با بحران زیســت اخلاقی، اعتماد و بزه های مختلف 

اجتماعی روبه رو می شود.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تصریح کرد: گزارشاتی 
که در مورد بزه های اجتماعی داده می شــود را ببینید از 
بخش های روانشناســی اش در مورد سرخوردگی ها، 
افســردگی ها، خودکشــی ها و شــکل فردی اش که 
بگذیریم، آن بزه های جمعی تر که ناامنی های اقتصادی، 
افزایش ســرقت ها و رو آوردن به مخدرها و... است، 
جامعه را دچار ابربحران ها خواهد کرد و مشــکلاتی 
در آینــده برای ما ایجاد می کند، مگر اینکه با یک نگاه 
ملی تر، کلان تر و با عبور از نگاه خالص سازی و اینکه 
یک جمعی صلاحیت مدیریت کشور را دارند، جامعه 
و به خصوص نخبه های دانشگاهی، اقتصادی، سیاسی، 
فرهنگی و اجتماعی  را به کار بگیریم تا اولا مسأله ها را 
اولویت سنجی کنیم و بعد با یک عزم ملی آن را حل کنیم.

ظریفیان در پاسخ به این سوال که با توجه به کنارگذاشتن 
احمدی نژاد و خالص ســازی صورت گرفته در مورد 
لاریجانی، آیا تکرار این تجربه برای تصمیم گیران این 
دوره از یکدســتی هم متصور اســت، گفت: آنچه که 
تجربه زیستی است را می بینیم حالا چه رخ خواهد داد 
را نمی دانم؛ اما به هرحال تجربه نشان داده همان طور که 
از این کاروان و قطار، ریزش های جدی در میان کسانی 
که متعلق به این انقلاب و انگاره فکری بودند، داشتیم، 
در خود اصولگراها هم می بینیم که چگونه تجزیه ها رخ 
می دهد و بعضا نسبت به آنها قضاوت هایی می شود که 

قبلا در مورد اصلاح طلب ها یا جریانات دیگر می شد.
وی گفت: امیــدوارم تجربه تلخی که تا الان رخ داده، 
یک بیداری ایجاد کند که این مسیر، مسیر به سرانجام 
رســیده ای نخواهد بود و لازمه اش برگشت به مردم، 
جامعه، سلیقه ها و نگاه های متفاوت است. باید هرکسی 
کــه دل در گــروی ایران و فرهنگ جامعه دارد و دلش 
برای جامعه ما می سوزد را به عنوان یک سرمایه حساب 
کنیم وگرنه در این مسیر تا امروز همینطور در درونش 
تجزیه رخ داده و از دل این تجزیه ها، تفرقه، جدا شدن ها 
و کاهش سرمایه ها را می بینیم که اگر همین طور ادامه پیدا 

کند اکنون و آینده  به شدت نگران کننده است.

یک اقلیت با توانایی محدود و توهمات بسیار 
نمی تواند جامعه متکثر ایران را مدیریت کند

        سرویس سیاسی -   تحلیلگر مسائل 
سیاسی گفت:  اساسا بنیان این نگاه که ما 
می توانیم با یک انســجام متکی بر اقلیت، 
جامعه را مدیریت کنیم، زیرسوال است. در 
هیچ جای دنیا این اتفاق نیفتاده، هرجا یک 
اقلیتی خواسته این اتفاق را انجام دهد در 
نهایت جامعه را دچار بحران های بنیادین 
کرده است. ممکن است در یک بخش هایی 
تظاهر به دوگانگی هم باشد، اما طبیعی است 
که عرصه سیاســت ورزی عرصه تکثر و 
اختلاف دیدگاه است. تا دیروز جریانی که 
حاکم شــد می توانست با اتکای رقیب یا 
رقبایش وحدت شکلی داشته باشد، امروز 
که فقط خودش در میدان است و رقیبی را 
برای خودش قرار نداده، طبیعتا در درون 
این مجموعــه رقابت های جدی در حال 

شکل گیری است.

اقتصاد کیش -    در دولت رئیسی یکی از کار هایی که شد بحث جراحی اقتصادی بود 
و دوستان به قول خودشان اقتصاد را جراحی کردند و ارز ۴۲۰۰ تومانی را برداشتند، 
البته آن موقع که دوستان این کار را انجام دادند خیلی از روی اختیار نبود، بلکه از روی 
اجبار برای حل ناترازی ارزی بود، اما این طرح در نهایت دوباره منجر به ایجاد ارز دولتی 

با نرخ ۲۸ هزار تومان شد.
فساد در کشور همواره چهره های جدیدی از خود را به ما نشان می دهد و حالا ارقامی 
در حد بیش از یک میلیارد دلار به گوش می رسد. فسادی که اخیرا در زمینه واردات 
چای صورت گرفته و عده ای به جای واردات محصول، اقدام به فروش ارز دولتی در 

بازار کرده اند و این تجربه در بخش های دیگر نیز به گوش می رسد.
 علی شریعتی، فعال اقتصادی و عضو اتاق بازرگانی، درباره فساد گسترده در استفاده 
از ارز دولتی به انتخاب گفت: یک نکته ای که وجود دارد بحث رابطه علت و معلولی 
است. هیچوقت نباید به معلول نگاه کنید، در هر زنجیره ای حلقه سست وجود دارد. 
شعار سازمان بازرسی پلیس پیشگیری است که این فرآیند ها پیش نیاید. مسئله این 
است که چه کاری انجام دهیم که این تجربیات تکرار نشود وگرنه فسادی که رخ داده 

دیگر تمام شده است.
او ادامه داد: ما نمی توانیم ادعا کنیم جامعه ما بدون فساد است، فساد در ایران مصداق 
اژد های هفت سر است یعنی شما یک سر اژد ها را قطع کنید سر های دیگر به کار خود 
ادامه می دهند، نتیجتا فساد ریشه عمیق تری در ایران دارد. ریشه فساد به ارز دولتی برمی 
گردد. یک زمان من جز کسانی بودم که ارز دولتی را نقد کرده ام؛ الان هم می گویم ارز 

دولتی اشتباه است.
 در دولت رئیســی یکی از کار هایی که شــد بحث جراحی اقتصادی بود و دوستان به 
قول خودشان اقتصاد را جراحی کردند و ارز ۴۲۰۰ تومانی را برداشتند، البته آن موقع 
که دوستان این کار را انجام دادند خیلی از روی اختیار نبود، بلکه از روی اجبار برای 
حل ناترازی ارزی بود، اما این طرح در نهایت دوباره منجر به ایجاد ارز دولتی با نرخ 

۲۸ هزار تومان شد.
 وی در ادامه درباره اختصاص ارز دولتی برای واردات کالا های اساســی بیان کرد: ما 
در ســال حدود ۱۳ تا ۱۵ میلیارد دلار برای تامین کالای اساسی مصرف می کنیم؛ این 
عدد یک عدد چشمگیر است. کالا هایی هم که درباره آن صحبت می کنیم از سفره مردم 
است. وقتی دولت رئیسی روی کار آمد با شعار جراحی اقتصادی آن ها را حذف کرد 
و حذف کالا های اساسی از ارز دولتی یک تورم شتاب دهنده را شکل داد و دولتی ها 
متوقف شدند. دولت رئیسی جراحی کرد منتهی یادش رفت شکم بیمار را بدوزد. قرار 

نبود ارز ۴۲۰۰ تومانی را بردارند و ۲۸ هزار تومانی را بگذارند.
 این فعال اقتصادی درباره فســاد در زمینه واردات چای اشاره کرد: شما فکر کنید من 
الان موفق شــدم یک کالایی را با ارز ۴۲۰۰ تومانی یا ۲۸ تومانی وارد کنم؛ اولا چرا به 
من ارز بدهند؟ اینجا مسئله امضا طلایی پیش می آید، دوم اگر من صاحب کالا بشوم 
یعنی دارنده یک مولفه قدرت هستم؛ نتیجتا توزیع رانت نیز محل سوال است، نکته 
بعدی این است که بیشتری فساد در اینجا زمانی رخ می دهد که فرد ارز را بگیرد و کالا 
وارد نکند که ماجرای همین چای می شود و یک صنعت را نابود می کند و بسیاری از 
کارخانه ها به ورشکستگی کشیده می شوند. از آن طرف هم پول مملکت برنمی گردد.

 شریعتی درباره فساد در واردات کالا های اساسی و فاکتور های بیش از قیمت واقعی 
گفت: ما در بسیاری از صنایع متاسفانه شاهد یک پدیده ای هستیم که دارنده ارز دولتی 
با فروشنده به یک توافق می رسد و باعث می شود برای فروشنده خارجی پول بیشتری 
را پرداخت کنند و با یک محاسباتی بخشی از آن پول را بگیرند. مثلا یک کالا را کیلویی 
۱۰۰ دلار می خرند، برای دولت کیلویی ۱۲۰ دلار فاکتور می کنند، آن ۲۰ دلار یک ارز 
ارزان است و سود وحشتناکی را به آن مجموعه می دهد. این ها نمونه هایی از سوءاستفاده 
و فساد در ارز دولتی است. تنها دستاورد خاندوزی هم دستگاه پز در نانوایی بوده است؛ 
البته دستشان درد نکند، اما در گندم و دارو و جو و دیگر محصولات چه کردید؟ دوستان 
دولتی برای آسیب شنایی باید ببیند از کسانیکه در حوزه دولتی تجارت و کشاورزی 
کار می کردند و بازنشسته شدند الان فقط واردات می کنند. تجارت اشکالی ندارد، اما 
سوال از خود نمی کنید که این بازنشسته های دولتی صادرات انجام نمی دهند؟ اگر هم 

صادرات می شود از پتروشیمی و فولاد است.

شریعتی عضو اتاق بازرگانی :

دولت رئیسی جراحی اقتصادی انجام داد 
ولی یادش رفت شکم بیمار را بدوزد!

اقتصاد کیش -  یک عضو هیات رئیســه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی، با انتقاد از روند کند واردات خودرو گفت: مجلس دست دولت را برای واردات 
خودرو باز گذاشته است و لزومی ندارد که بحث واردات در لایحه بودجه دیده شود.

الله وردی دهقانی درباره گمانه زنی ها در خصوص حذف واردات خودروهای کارکرده 
از لایحه بودجه ۱۴۰۳، بیان کرد: دیگر نیازی نیست که موضوع واردات خودروهای 
کارکرده در لایحه بودجه دیده شــود چراکه ما قانون منــع واردات خودرو نداریم و 

مصوبات مجلس را برای تسهیل واردات خودروهای نو و کارکرده داریم.
وی در ادامه تاکید کرد: فلذا دست دولت برای واردات خودرو باز است و لزومی ندارد 

که این موضوع در لایحه بودجه سال آتی دیده شود.
نماینده مردم ورزقان در مجلس شــورای اســلامی، تصریح کرد: از نظر ما تا به امروز 

واردات خودرو روند خوبی نداشته است اما دولت گام هایی برداشته است.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: وزیر صمت این هفته در کمیسیون 
صنایع اعلام کرد که در تلاش هستند تا پایان این هفته آئین نامه واردات خودروهای 
کارکرده نهایی شود اما ما گله مند هستیم. مجلس در عرض یک هفته قانون واردات را 

نهایی کرد اما اکنون حدود ۶ ماه است که در دولت معطل مانده است.
دهقانی در پایان تصریح کرد: بر اســاس قانون، مجلس دست دولت را برای  واردات 
خودرو باز گذاشته است و از نظر ما زمان بر بودن تصویب آئین نامه واردات قابل قبول 

نیست و باید سریع تر اقدام شود.

یک عضو کمیسیون صنایع و معادن: 

دست دولت برای واردات خودرو
 باز است

اقتصاد کیش -  یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: گزارش مدیران 
صندوق  ذخیره فرهنگیان بعد از بررسی اعضای کمیسیون آموزش، رضایت مندی لازم 
را کسب نکرد و از آنجایی که بیش از ۵۰ نماینده درخواست این تحقیق و تفحص را 
داشتند، باید به صحن ارجاع شود تا مجلس درباره اش تصمیم گیری کند و کمیته تحقیق 

و تفحص شکل بگیرد.
محمد وحیدی درباره تحقیق و تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان گفت: تحقیق و 
تفحص از صندوق ذخیره فرهنگیان در کمیسیون آموزش مطرح شد. بعد از جلسه ای 

که با مدیران صندوق برگزار شد، ۲ دسته گزارش تا الان دریافت کرده ایم.
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: این 
۲ دسته گزارش را اعضای کمیسیون بررسی کردند ولی رضایت مندی از گزارشات 

وجود نداشت؛ یعنی توضیحات قانع کننده نبودند.
وی افزود: بر همین اســاس در جلســه آتی کمیســیون در خصوص این موضوع 
تصمیم گیری می شود که گزارش دریافتی باتوجه به اینکه پروژه تحقیق و تفحص در 
صحن ثبت شده است و تعدادی زیادی از نمایندگان امضا کرده اند، به صحن ارجاع 

شود.
این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات یادآور شد: از آنجایی که بیش از ۵۰ نماینده 
درخواســت این تحقیق و تفحص را داشــتند، باید به صحن ارجاع شود تا مجلس 

درباره اش تصمیم گیری کند و کمیته تحقیق و تفحص شکل بگیرد.

وحیدی عضو کمیسیون آموزش مجلس:
اعضای کمیسیون آموزش از گزارش مسئولان 

صندوق ذخیره فرهنگیان قانع نشدند

اقتصاد کیش -   رئیس دولت سیزدهم چهاردهم آذر ۱۴۰۲ با حضور در صحن علنی 
مجلس شورای اسلامی،  ضمن دفاع و ارائه توضیحاتی درباره لایحه بودجه ۱۴۰۳، به 

طور رسمی این لایحه را تقدیم مجلس کرد.
رئیس جمهور به منظور تقدیم رسمی لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور با همراهی قالیباف 

و جمعی از نمایندگان در صحن علنی مجلس حاضر شد.
در این جلســه و در زمان تقدیم لایحه بودجه ۱۴۰۳، تعدادی از اعضای کابینه دولت 
ســیزدهم از جمله، وزیران اطلاعات، اقتصاد، راه، فرهنگ و ارشاد، کشاورزی، دفاع، 
ورزش، علــوم، معاون اول رئیس جمهور، رئیس ســازمان انرژی اتمی، رئیس کل 
بانک مرکزی، معاون حقوقی، رئیس سازمان محیط زیست و معاون پارلمانی ریاست 

جمهوری، رئیسی را همراهی کردند.
بعد از ورود رییس جمهور به مجلس، رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن خیر مقدم 
اعلام کرد: امروز رییس جمهور برای تقدیم اولین لایحه بودجه برنامه هفتم در سال 
۱۴۰۳ به مجلس آمدند. بعد از آن هم خدمت عزیزان برای جلسه همفکری و تبادل نظر 

به مناسبت هفته مجلس هستیم.
در ادامه ســید ابراهیم رئیسی ضمن دفاع از لایحه بودجه ۱۴۰۳ اظهار کرد: یک سال 
همکاری دولت با بخش های مختلف به ویژه مجلس در اجرای لایحه بودجه ۱۴۰۲ 
باعث شد به رشد اقتصادی، رشد تولید و مهار تورم بینجامد و بسیاری از چیزهایی که 
دشمنان تصور می کردند و توطئه و فتنه دشمنان علیه ملت بزرگ ایران را ناکام گذاشت.

وی با بیان این که »در بودجه ۱۴۰۳ تلاش شده  هم درآمدها و هم هزینه ها واقعی دیده 
شود« ادامه داد: تلاش دولت معطوف به اجرای قانون بودجه ۱۴۰۲ بوده است. بودجه 

۱۴۰۳ مبتنی بر برنامه هفتم توسعه است و تلاش شده واقعیت مسائل دیده شود.
رئیسی پس از ارائه توضیحاتی درباره ویژگی های لایحه بودجه ۱۴۰۳، این لایحه را 

تقدیم محمدباقر قالیباف رییس مجلس شورای اسلامی کرد.
لازم به ذکر است که با توجه به ماده ۱۸۲ اصلاحی آیین نامه داخلی مجلس، امروز بخش 
اول لایحه بودجه ۱۴۰۳ کل کشور مربوط به ماده  واحده مشتمل بر احکام مورد نیاز 
برای اجرای بودجه کل کشور و سقف منابع بودجه عمومی دولت به تفکیک درآمدها و 
واگذاری دارایی  های سرمایه  ای و مالی و فروض برآورد منابع و مصارف بودجه تقدیم 
مجلس شد و بخش دوم لایحه بودجه مربوط به جداول تفصیلی شامل ارقام بودجه نیز 

حداکثر ۱۰ روز از زمان ابلاغ بخش اول به مجلس ارسال می شود.
محمدباقر قالیباف  هم با تقدیر و تشکر از رئیس جمهوری بابت سخنرانی و تقدیم 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، ابراز امیدواری کرد که دولت و مجلس با کمک یکدیگر لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ را که گام اول و ۲۰ درصد از تحقق عملی برنامه هفتم است، منطبق با برنامه 

هفتم و تحقق آن تحول بررسی کنند.
کمیسیون تلفیق ۵ روز فرصت دارد تا کلیات بودجه را بررسی کند

عضو هیأت  رییســه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، از فرصت ۵ روزه این 
کمیسیون برای بررسی کلیات لایحه بودجه سال آینده خبر داد.»جبار کوچکی نژاد« 
عضو هیأت رییسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ ، با اشاره به ارائه لایحه 
بودجه به مجلس، اظهار کرد: کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳، ۵ روز فرصت 
دارد تا کلیات این لایحه را بررســی کند و ســپس گزارش خود را به صحن مجلس 
ارائه دهد.وی افزود: عصر امروز، اولین جلســه کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ برگزار می شــود و پس از اتمام بررســی لایحه بودجه سال آینده در کمیسیون 
تلفیق، کلیات این لایحه در صحن مجلس شورای اسلامی مورد رسیدگی قرار خواهد 
گرفت.عضو هیأت رییسه کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ تصریح کرد: در 
صورتی که کلیات لایحه بودجه سال آینده در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی به 
تصویب برسد، لایحه بودجه به کمیسیون های تخصصی مجلس برای دریافت نظرها 
و پیشنهادهای نمایندگان ارائه خواهد شد و کمیسیون تلفیق هم بررسی جزئیات این 

لایحه را آغاز می کند.

 

گزارشی از تقدیم بودجه ۱4۰۳ 
به مجلس

اقتصاد کیش -     وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: متاســفانه صندوق های ما از بدو تاسیس، با 
مشکل روبه رو بوده است. ورودی و خروجی شان 
تناسبی باهم نداشتند بعضی از سال ها تقریبا ضریب 
پشتیبانی متعادل بوده و در سنوات بعد همواره کاهش 
پیدا کرده اســت، تا جایی که صندوق بازنشستگی 
کشــوری ما، صندوق فولاد ما، صندوق آینده ساز و 

بعضی از این صندوق ها تقریبا بسته اند.
سید صولت مرتضوی درباره انتقادات مطرح شده 
در خصوص تصمیم برای افزایش سن بازنشستگی 
و اینکه گفته می شــود تزار صندوق ها نباید صرفا با 
افزایش سن بازنشستگی جبران شود، گفت: ناترازی 
صندوق ها به چند شکل تراز می شود؛ یکی افزایش 
ضریب پشتیبانی است. بر اساس قواعد مسلم تایید 
شــده، صندوق هایی هم تراز هســتند که ضریب 
پشــتیبانی آنها ۶ به یک باشــد. هرچه این ضریب 
پشــتیبانی سیر نزولی طی کند، پایداری صندوق ها 

با چالــش مواجه می شــود و در تامین منابع برای 
پرداخت مستمری و حقوق بازنشستگان با چالش 

مواجه می شویم.
وزیــر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: راه های 
مختلفــی پیش بینی کرده اند؛ یکــی اینکه ضریب 
پشتیبانی افزایش پیدا کند. یکی این که در کشورهای 
که نرخ امید به زندگی افزایش پیدا می کند، به صورت 
پلکانی و تدریجی اصلاحات سنجه ای را انجام دهند 
و از جمله اصلاحات ســنجه ای این است که سن 

بازنشستگی را تدریجاً افزایش دهند.
وی افزود: راه ســوم هم ســرمایه  گذاری برای این 
صندوق هــا اســت؛ یعنی صنــدوق باید ضریب 
پشــتیبانی اش افزایش پیدا کند، منابع اش نسبت به 
مصارفــش فزونی پیدا کند و از محل افزایش منابع 

درآمدی برای آینده سرمایه گذاری کند.
مرتضوی یادآور شــد: متاسفانه صندوق های ما از 
بدو تاسیس، با مشکل روبه رو بوده است. ورودی و 

خروجی شان تناسبی باهم نداشتند بعضی از سال ها 
تقریبا ضریب پشــتیبانی متعادل بوده و در سنوات 
بعــد همواره کاهش پیدا کرده اســت، تا جایی که 
صندوق بازنشستگی کشوری ما، صندوق فولاد ما، 
صندوق آینده ساز ما بعضی از این صندوق ها تقریبا 
بسته اند، یعنی صندوق بازنشستگی کشوری ضریب 
پشتیبانی اش ۷/۰ نسبت به یک است. صندوق فولاد 
کمتر از ۷/۰ تقریبا  ۴/۰ نســبت به است و بعضی از 
صندوق های ما اساسا بسته اند هیچ ورودی ندارند و 

فقط خروجی دارند.
وی ادامــه داد: لذا این راه ها وجود دارند. که راه های 
مختلف را پیش می بریم؛ یکی هم افزایش تدریجی 
ســن بازنشســتگی اســت. آن چیزی که مجلس 
تصویب کند و به تأیید مراجع رسمی برسد و تبدیل  
قانون شــود قطعا ضمانت اجرا خواهد داشت اگر 
موضوعی به تصویب نرسد و مراحل تایید نهایی اش 

صورت نگیرد، قطعا تبدیل به قانون نخواهد شد.

صندوق ها از بدو تاسیس با مشکل روبه رو بوده اند
مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:
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